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غلبه مسائل مالي و اقتصادي در حراج تهران از آن 
دست رويكردهايي است كه مخالفان و موافقان 
جدي دارد و هر كدام اس�تدلال هاي خودش�ان 
را مطرح مي كنن�د. اينگون�ه موضع گيري ها از 
نخس�تين دوره برگزاري حراج تهران با عنوان 
»هنر مدرن و معاصر ايران« در خ�رداد1۳۹1 تا 
امروز ادامه دارد. اقتصاد هنر همواره مسئله اي 
چالش آفرين بوده است، آن هم در عرصه اي كه 
هنر با واژه تعهد پيوند مي خورد اما وقتي اقتصاد 
س�وار بر هنر ش�ود، وارد حيطه اي مي شويم كه 
انگار قرار است تمشيت امر هنر را به دست نامرئي 
اقتصاد بسپريم. بر همين اساس برخي معتقدند 
حراج تهران از فرهنگ ليبرالي غرب وام گرفته 
است كه ضررهاي بلندمدتي براي هنر كشورمان 
دارد، در مقاب�ل اف�راد ديگري مدعي هس�تند 
مخالفت ها ب�ا حراج تهران به خاطر حس�ادت و 
نش�ناختن ابعاد اقتصادي هنر است! و موافقان 
آن را براي تقوي�ت و رونق جريان اقتصادي هنر 
مفيد مي دانن�د. در چند دوره اخي�ر آثار برخي 
هنرمندان و چهره  ه�اي فرهنگي ك�ه آثار آنها 
در داي�ره هنر انقلابي ق�رار    ، در روي�داد حراج 
تهران حاضر بوده اند. اينكه اساساً حضور چنين 
آثاري چقدر مي توان�د به رويك�رد هنر انقلاب 
كمك كند، خود يك س�ؤال جدي و مهم است. 

 مخالفان و موافقان
مسعود فراس��تي از چهره هاي شناخته شده حوزه 
سينما از جمله كساني اس��ت كه نسبت به مقوله 
حراج ته��ران نظر مثبتي ن��دارد و مي گويد: »من 
متوجه نمي ش��وم در مملكتي كه خط فقر آن به 
9ميليون تومان رسيده است، چگونه در يك سالن 
كوچك 150ميليارد تومان براي اثري مثلًا هنري 
رد و بدل مي شود؟ در حالي كه هيچ  كدام هم هنري 
نيستند. پولش را عده اي مي گيرند و هنرمند را آلت 
دس��ت كرده اند. واقعاً فاجعه اس��ت. از يك جوان 
شهرس��تاني اين اثر را به 8ميلي��ون و 10ميليون 
مي خرند و بعد 200ميليون مي فروشند. بس كنيد 

اين مسخره بازي را!«
گروه ديگري از مخالفان معتقدن��د اتفاقاتي مثل 
حراج تهران را نمادي از ديدگاه هاي ليبراليستي و 
سرمايه داري در جهان مي دانند كه اساساً به دنبال 
اصالت بخشيدن به مباني فكري مادي گرايانه است 
و از نظر بنيادي با نوع نگاه اسلامي به مقوله هنر و 
هنرمند تناقض آشكاري دارد و نبايد هر اتفاقي را كه 
در غرب يا كشورهايي با ديدگاه هاي ماترياليستي 
و ليبراليستي و جزو مظاهر مختص آنهاست كپي و 
در كشورمان اجرا كنيم و اميدوار باشيم اين مسئله 

به »اقتصاد هنر« كمك مي كند! 
يك��ي از موافقان برگزاري چنين محافلي س��جاد 
باغبان ماهر، استاد دانش��گاه هنر اصفهان و مدير 
گالري ساربان است كه مي گويد: »اكثريت افرادي 
كه در جامعه و در فضاي مجازي ب��ه انتقاد از آثار 
ح��راج مي پردازند، آش��نايي كاملي ب��ا هنرهاي 
تجسمي و هنر مدرن ندارند. زيبايي شناسي هنر 
مدرن اصولاً نخبه گرايانه و عوام گريز اس��ت و اين 
مهم ترين ويژگي هنر مدرن در ادبيات، موسيقي يا 
هنرهاي تجسمي است. در هنر مدرن آثاري خلق 
مي شود كه خيلي سريع و راحت توسط عامه مردم 
قابل درك نيس��ت، البته منظور از عوام، تحصيل 
نكرده نيست بلكه افرادي است كه در حوزه هايي 

غير از هنرهاي تجسمي فعاليت مي كنند.« 

نكته اي كه برخي از مخالفان ح��راج تهران به آن 
اش��اره مي كنند و در لابه لاي جملات اين اس��تاد 
دانش��گاه وجود دارد، اتهام عدم درك مردم از هنر 
است، چه اينكه لزوماً مبناي خريد و فروش آثار در 
محافلي مثل حراج تهران زيبايي شناسي هنر مدرن 
نيست، همانطور كه خريدار اين آثار الزاماً افراد نخبه 

و مسلط بر مباحث زيبايي شناسي هنر نيستند! 
منصوره بشيري پور، فعال و كارشناس اقتصاد هنر 
برعكس استاد دانشگاه هنر اصفهان معتقد است 
مؤلفه هايي مثل شهرت هنرمند است كه مي تواند بر 
قيمت گذاري آثارش تأثير داشته باشد، نه لزوماً ارائه 

اثري سرشار از زيبايي شناسي نخبه گرايانه!
 اين كارش��ناس اقتصاد هنر مي گوي��د: از آنجا كه 
حراج بازار ثانويه محسوب مي شود، قيمت گذاري 
در آن بر اساس گذش��ته هنرمند، قيمت آثار او در 
بازارهاي اوليه و قيمت آثار او در حراج هاي گذشته 
اس��ت. اين موضوع چيزي نيس��ت كه هنرمندان 
بخواهند به آن انتقاد كنن��د. در اينجا بحث عرضه 
و تقاضاست، بنابراين اگر براي كاري تقاضا وجود 
نداشته باش��د، آن كالا به فروش نمي رسد. حراج 
جاي ارائه آثار هنرمندي كه كسي او را نمي شناسد، 
نيست. يك هنرمند تا نتواند در فضايي گالري های 
خود را تثبيت و متقاضي پي��دا كند، حراج برايش 

معني پيدا نمي كند. 
هر چند نظر اين كارشناس اقتصاد هنر هم مي تواند 
به عنوان يكي از علت هاي ناقصه در بحث حراج آثار 
هنري محسوب شود، ولي قطعاً نمي تواند علت تامه 
فروش يك اثر هنري و خريد آن از س��وي خريدار 
تلقي ش��ود. چه اينكه براي خريد يك اثر هنري از 
سوي خريدار مؤلفه هاي متعددي از جمله شهرت 
هنرمند، محتوا و موضوع اثر و مراعات چارچوب هاي 

هنري تأثيرگذار و مهم است. 
  تكليف هنرمندان با حراج تهران

صرف نظر از ن��وع ن��گاه كارشناس��ان در رابطه با 
مضار و منافع مقوله اي مثل ح��راج تهران، برخي 
هنرمندان انقلابي كه تعدادي از آثارشان در ادوار 
مختلف اين حراج به فروش رفته يا اصطلاحاً چكش 
خورده اند، حرف ها و نظرات ديگ��ري دارند كه به 
نظر مي رس��د مي توان از آن به »خط سوم« تعبير 
كرد. در واقع آنها نه به نگاه هنر نخبه گرايانه سرشار 
از زيبايي شناس��ي توجه دارند و نه حواشي ديگر، 
شايد اندكي خودخواهانه باشد ولي بسياری از اين 
افراد كه به دليل بی توجهی مس��ئولان به خدمات 
بي دريغ آنها ب��ه هنر و كش��ور و ناتواني در مرتفع 
كردن بديهي ترين نيازهاي زندگي ش��ان، زندگي 
معسر و سختي را سپري مي كنند، فروش آثارشان 
را نوع��ي درآمد قلمداد مي كنند ك��ه مي توانند از 
طريق آن معيش��ت خانواده ش��ان را تأمين كنند! 
هنرمند و عكاسي مثل س��عيد صادقي كه بيشتر 
عمر و جواني اش را در دوران دفاع مقدس به عنوان 
عكاس خبرنگار مش��غول ثبت تصاوي��ر تاريخي 
لحظات پيروزي و شكس��ت جنگ تحميلي بوده 
است و حالا در روزگار بازنشس��تگي و پيري هيچ 
كس يادي از او نمي كند و هيچ كدام از مس��ئولان 
سراغي از او و نحوه گذران زندگي اش نمي گيرند، 
مجبور است از فروختن فريم هاي افتخارآميزش از 
روزگار جواني درباره پايمردي مردم كشورش در 
روزگار جنگ و س��ختي دفاع كند! سعيد صادقي 
تاكنون تجربه حضور در چن��د دوره حراج تهران 
را داشته و در ش��انزدهمين دوره آن نيز با عكسي 

از روز آزادي خرمشهر حاضر است در دوره هشتم 
اين حراج با فروش 55ميليون توماني عكس��ي از 
»عمليات كربلاي5« براي نخس��تين بار موجب 
شود آثار عكاس��ي وي با اقبال روبه رو شوند كه تا 
پيش از آن اتفاق نيفتاده بود. بعد از اين اتفاق بود كه 
پاي عكاسان دفاع مقدس هم به حراج تهران باز و به 

روندي معمول تبديل شد. 
صادقي كه روزگاري در روزنامه جمهوري اسلامي 
عكاس��ي مي كرده و همراه ش��هيد غلامحس��ن 
افشردي)حسن باقري( جزو اولين گروه عكاس- 
خبرن��گاران اعزامي ب��ه جبهه ها بوده اس��ت، در 
گفت وگو با خبرنگار »ج��وان« درباره حراج تهران 
و مباحث پيرامون آن مي گويد: الان سال هاست از 
اتمام جنگ مي گذرد و افرادي بر اساس رياكاري و 
تزوير به منافع مادي دست پيدا كرده اند، اين افراد 
در همان دوران دفاع مقدس فق��ط به قاعده يك 
نوك زدن به جبهه رفته بودن��د ولی بعدها منافع 
زيادي كسب كردند، اما كس��ي نيامد از من كه در 
سي و چند عمليات حضور داشتم بپرسد، براي اين 
انقلاب و مملكت چه خدمتي انجام داده اي؟! همين 
امروز هم زندگي كساني از سوي دشمنان در خطر 
است كه به اين نظام خدمت مي كنند. كسي نيامد 
بپرسد كه سعيد صادقي چه خدمتي به اين انقلاب 
كرده است؟ امثال شماها هيچ سراغي از ما نگرفتيد 
كه زندگي م��ان و نيازهای معيش��ت خانواده مان 
چگونه تأمين مي شود؟! خب حالا يك جايي مثل 
حراج تهران مثلًا با انتخاب يكي از عكس هاي من 
به آن گالري داري كه ضمن شناس��نامه دار كردن 
هنر جنبه اقتصاد و هنر را شكل مي دهد، يادآوري 
مي كند كه اين كشور با مجاهدت و ايثار چه كساني 
و چه جواناني و با چه شرايطي حفظ شده است! اين 
امنيت و آرامش امروز كه در س��ايه آن مي توانيم 
به خريد و عرض��ه آثار هن��ري بپردازيم، ماحصل 
حماس��ه ملي اين چهره هاس��ت. اين عكس هاي 
من به نوعي مرده بودند و اگر انتخاب نمي ش��دند، 
همچنان زير غبار فراموشي مي ماندند! اين كارها 
باعث مي شود خون تازه اي در بدن هنر و هنرمند 

به جريان بيفتد. 
اين عكاس پيشكس��وت دوران دف��اع مقدس در 
رابطه با نظر مخالفان حراج تهران اظهار مي دارد: 
به نظرم اينكه عده ای مي گويند اين حراج از مظاهر 
غرب اس��ت و مي خواهد روي هنر قيمت بگذارد، 
فقط از روي حس��ادت اس��ت! من با آقاي چليپا و 
گودرزي ديباج و بقيه دوستان كه در حوزه هنري 
رش��د پيدا كرده ايم، در اين حراج حض��ور داريم، 
اين اتفاق آنچه براي من جدي نب��وده را جدي تر 
و دنياي من را زنده مي كند. من از سال1394 كه 
با دوستان حراج تهران آشنا شده ام با برخي از اين 
افراد) مخالفان( صحبت ك��رده ام اما چيزي تحت 
عنوان پولشويي نديده ام! بلكه اتفاقي كه افتاد اين 
بود كه من عكاس جنگ را از تحقير نگاه كساني كه 
به دنبال منافع ش��ان بوده و هستند، نجات داد. در 
گذش��ته هم همين جور بوده كه يك عده پاسبان 
جيب ش��ان بودند و يك عده پاسبان حقيقت. من 
در قبال يك اتفاقي كه براي يك نس��ل در بخشي 
از تاريخ كشورمان افتاده پاس��باني و حقيقت آن 
روزها را ثبت كردم. من كه به كش��ور خودم وفادار 
بودم و به خاطر اهميت ندادن مسئولان فرهنگي 
سال هاي زيادي را در فراموشي س��پري كرده ام، 
چند سال اس��ت كه هنر عكاسي من توسط حراج 
تهران ديده و ارزش گذاري مي شود و احساس زنده 

بودن مي كنم. 
صادقي در ادامه مي افزايد: جريان حراج تهران يك 
نوع نگاه مترق��ي و متفاوتي به جريان هن��ر دارد و 
هنرمنداني كه در آن آثارش��ان به فروش مي رسد، 
وقتي باهم صحبت مي كنيم، مي بينيم كه اين اتفاق 
نه تنها تقدير از هنرمند است بلكه حتي يك ساختار 
هويتي هم در جهت وطن دوس��تي معنا و ش��كل 
مي دهد. اين اتفاق ما را از پستوي فراموشي بيرون 
مي آورد و زمينه ارتباط بين هنرمن��د و گالري دار 
مي شود و هويت مي دهد؛ هويتي كه سي وچند سال 
پيش و به خاطر عملكرد متظاهرانه برخي مسئولان 
تعطيل ش��ده اس��ت. اين را هم بايد بگويم كه من 
معتقدم كسي كه يك اثر را مي خرد، اولاً مجبور به 
چنين كاري نشده است، ثانياً براي آن پول پرداخت 
مي كند، بنابراين در خريد يك اثر حتماً ملاك هايي 
دارد. حراج تهران جان غبارگرفته امثال سعيد صادقي 

را دوباره زنده مي كند و هويت مي بخشد!
اگرچه هنرمندان زيادي همچون س��عيد صادقي 
وجود دارند كه از بد حادثه و به خاطر ضيق ش��دن 
حلقه معيشت و زندگي ش��ان كه نتيجه كم كاري 
و نگاه غيرمس��ئولانه مديران فرهنگ��ي و هنري 
كش��ورمان اس��ت، به محافلي مانند حراج تهران 
نگاه��ي كس��ب گونه و درآمد آفري��ن دارن��د اما 
واقعيت هاي مترتب بر اين گون��ه مظاهر وارداتي 
از غرب نسبت به فرهنگ، كشور و هنرمندان مان 
مانند شيوع سيلي است كه وقتي همه جا را ويران 
كرد و تلفات زيادي گرفت، تازه متوجه آن مي شويم! 
بحث پولش��ويي در اينگونه محافل مسئله غريبي 
نيست و يكي از راه هاي شناخته شده در دنيا براي 
پولش��ويي خريد و فروش آثار هنري اس��ت كه به 
واسطه آن رديابي پول هاي مش��كوك را سخت و 
غيرممكن مي كند. قطع��اً ايجاد جايي براي خريد 
و فروش آثار هنرمندان منطبق با فرهنگ و قوانين 
كشورمان يك امر مقبول و پذيرفته شده محسوب 
مي شود اما لازمه اين كار طراحي و تدوين مسير و 
قوانيني است كه جلوي سوءاستفاده افراد و جريانات 

مشكوك در آن مسدود باشد. 

  محمد صادق عابدينی
برگزاري جشنواره فيلم كودك و نوجوان كه از 
جمله جشنواره هاي بين المللي سينماي ايران 
است، به دليل مسائلی از جمله نامشخص بودن 
ميزباني با مشكلاتي روبه رو شده است. سينماي 
كودك و نوجوان به دليل اهميت آموزشي كه 
براي اين گروه س�ني دارد از حساس�يت هاي 
بالايي برخوردار اس�ت. امير مشهدي  عباس، 
كارگردان و نويسنده سينماي كودك كه امسال 
دبيري جشنواره تئاتر كودك و نوجوان همدان 
را بر عهده داش�ت، درباره اهمي�ت برگزاري 
جشنواره بين المللي فيلم كودكان و نوجوانان 
در گفت وگو با »ج�وان« تأكيد كرد: مي توان با 
تغيير قوانين جشنواره فيلم كودك در بخش 
پذيرش آثار، از كاهش اعتبار اين جش�نواره 

بين المللي جلوگيري كرد. 

 امسال جشنواره تئاتر كودك را برگزار 
كرديد، اوضاع تئاتر كودك امسال چطور 

بود؟
در جش��نواره تئاتر كودك و نوج��وان همدان با 
اين مس��ئله روبه رو بوديم كه مي گفتند تئاتر دو 
سال تعطيل بوده اس��ت و توليدي در اين حوزه 
نداش��ته ايم، پس بهتر اس��ت جش��نواره برگزار 
نشود، اما به جرئت مي توانم بگويم جشنواره اي 
كه برگزار شد، جشنواره  باشكوه و باكيفيتي بود. 
اين حرف من نيست بلكه مي توان اين توصيف ها 

را در خبرگزاري هاي مختلف ني��ز ديد، چراكه 
هنرمندان كه به   دليل ش��يوع ويروس كرونا، دو 
سال در خانه هاي ش��ان نمانده بودند، آنها سعي 
كرده اند عمرش��ان را در دوران كرونا به ش��كلي 

بگذرانند. 
 كرونا تأثير منفي روي توليدات سينما 
و تئاتر كودك و نوجوان داشته است، به 
خصوص در مسئله توليد فيلم كه تأثير 

آن محسوس بود؟!
اين مسئله درست اس��ت كه ما در سال گذشته 
توليدات كودك و نوجوان زيادي نداش��ته ايم، اما 
بايد توجه داشت كه ما هميشه آلترناتيوي براي 
جش��نواره هاي مان داريم، يعني براي جشنواره 
امسال مان مثلًا پنج كار توليد مي كنيم و در كنار 
آثاري كه قرار است در جش��نواره شركت كنند، 

قرار مي دهيم. 
 ع�ده اي معتقدند در ش�رايط س�خت 
مي توان انعطاف به خرج داد و جشنواره 
را از گردنه فعلي عبور داد، به نظر ش�ما 

چطور مي شود اين كار را كرد؟
 مي توانيم قوانين موجود براي دريافت آثار را تغيير 
دهيم، پس چرا بايد ريشه جشنواره را خشكاند و 
آن را تعطيل كرد؟ بايد به اين مس��ئله نيز توجه 
كرد كه هر جش��نواره  بين الملل��ي يك رنكينگ 
جهاني دارد و اگر سه س��ال متوالي برگزار نشود، 
آن را از دست مي دهد. جشنواره ها بر اساس اين 
رنكينگ اعتب��ار دارد و نمي توان آنها را به راحتي 

از دست داد. 
 ترديدهاي�ي درب�اره ميزبان�ي ش�هر 
اصفهان از جشنواره مطرح شده است، 
اينكه ممكن است ديگر اين شهر ميزبان 
جش�نواره نباش�د، چه تأثيري برجاي 

مي گذارد؟
شهر اصفهان كه محل برگزاري جشنواره فيلم هاي 
كودكان و نوجوانان اس��ت با چند ش��هر ديگر در 
سراسر جهان خواهرخوانده است، يعني ميان آنها 
قرارداد ايجاد همبستگي و اتحاد بيشتر انساني و 
فرهنگي بسته شده است، پس مي تواند جشنواره 

را نيز در كنار اين كش��ورها برگ��زار كند، آنها نيز 
حمايت مي كنن��د و هم افزايي م��ورد نظر اتفاق 
مي افتد. اگر مديران ما كمي درايت داشته باشند، 
برگزار كردن اين جشنواره ها مي تواند متفاوت تر 
و پرحاصل تر باش��د. معتقدم هر جشنواره اي در 
هر ش��هري كه برگزار مي ش��ود، بايد در پايان بر 
اساس آسيب شناسي هاي انجام شده، درباره اش 
تصميم گرفته شود كه باز هم در همان شهر برگزار 

شود يا خير. 
 اگر مدي�ران اين ش�هر به اي�ن نتيجه 
رس�يدند كه ديگر نمي توانن�د ميزبان 

جشنواره باشند چه مي شود؟
 ش��هرهاي بس��ياري داريم ك��ه پتانس��يل اين 
جش��نواره ها را دارند و باقي ماندن يك رويداد در 
يك شهر بسيار بد است چراكه اجازه سوءاستفاده، 
برنامه ريزي غلط و اخت��لاس را به آنها مي دهيم. 
توصيه مي كنم هر ش��هري كه آمادگي برگزاري 
جشنواره كودكان و نوجوانان را دارد، اعلام كند، 
البته من نمي گويم كه اصفهان محل برگزاري اين 
رويداد نباش��د، بلكه مي گويم شايد شهر ديگري 

جشنواره را بهتر برگزار كند. 
 جش�نواره تئاتر ك�ودكان و نوجوانان 
امسال در همدان برگزار شد، اين شهر 
سابقه ميزباني از جشنواره فيلم كودكان 
و نوجوان�ان را ه�م دارد، فكر مي كنيد 
دادن ش�انس ميزباني به شهر ديگري 
غير از ميزبان فعلي جشنواره فيلم هاي 
كودكان و نوجوانان مي تواند به جشنواره 

كمك كند؟
تجربه بسيار مفيدي است، وقتي جشنواره در استان 
و ش��هر ديگري جز تهران برگزار مي ش��ود، دايره 
مخاطبان و علاقه مندان به آن هنر بيشتر مي شود، 
همچنين مردم ما حق دارن��د كيفيت خوب يك 
جشنواره را تصور كنند، آنها با جان شان به برگزاري 
جشنواره كمك مي كنند. اين مسئله بد است كه 
چيزي براي ما تكراري ش��ود و شهرهاي مختلف 
به سهم خواهي روي آورند. برگزاري جشنواره در 

شهرهاي مختلف بايد رقابتي باشد.

قطعاً ايجاد جايي براي خريد و فروش 
آث�ار هنرمندان منطب�ق با فرهنگ 
و قوانين كش�ورمان يك امر مقبول 
و پذيرفته ش�ده محس�وب مي شود 
اما لازم�ه اين كار طراح�ي و تدوين 
مس�ير و قوانيني اس�ت ك�ه جلوي 
سوءاس�تفاده اف�راد و جريان�ات 
مش�كوك در آن مس�دود باش�د

شائبه اي به نام دست نامرئي اقتصاد بر هنر 
گزارش »جوان« درباره اقتصاد هنر در گفت و گو با سعيد صادقي، عكاس پيشكسوت دفاع مقدس 

مصطفيشاهكرمي
گزارش

 حسن صادقي نژاد
آغاز سانسور در سينماي ايران با آغاز 
ورود س��ينما در دوره مظفرالدين شاه 
برابر اس��ت. در س��ال1283 هنگامي 
كه ميرزا ابراهيم صحاف باش��ي اولين 
نمايش همگاني فيلم را برپا كرد تا وقتي 
كه سانس��ور سيس��تمي در سينما به 
 وجود آمد، اين خود سينمادارها بودند 
كه فيلم ها را ممي��زي مي كردند. آنها 
از قرائت كنندگان ميان نويس فيلم ها 
مي خواستند متن ها را مطابق عرف و 

هنجار جامعه ايراني ترجمه كنند. 
وضعيت ممي��زي تا اوايل س��لطنت 
رضاش��اه به همين منوال جلو رفت تا 
اينكه در سال1309 اولين قانون مدون 
سانس��ور با تنظيم لايحه نمايش ها و 
سينماها تصويب ش��د كه طي آن هر 
سينما مكلف بود مديرمسئول تعيين 
و كتباً به ش��عبه معارف بلديه معرفي 
كند. در س��ال هاي بعد سياست هاي 
امور سينمايي بر عهده سازمان نمايش 
وزارت كشور گذاشته و مأموريت اداره 
س��الن ها و توليد فيلم از اسفند1325 
در اين سازمان جدي تر دنبال شد. در 
دوره كوتاهي اداره تبليغات وزارت كار، 
مسئول نظارت و مميزي بر سينماي 
ايران مي شود، ولي در اواسط دهه40 
اين مس��ئوليت به اداره كل نظارت و 
نماي��ش وزارت فرهن��گ و هنر رژيم 

پهلوي محول مي شود. 

  اولين فيلم ناطق ايراني، اولين 
سانسور سياسي

در حال��ي كه مطاب��ق قان��ون لايحه 
نمايش ها و سينماها قرار بود سانسور 
براي حذف صحنه ه��اي غيراخلاقي 
باش��د، لكن اولين سانس��ور در فيلم 
ايراني با سانس��ور سياسي اولين فيلم 
ناطق ايراني، »دختر لر« برابر شد. اين 
فيلم داستان زوج جواني به نام گلنار و 
جعفر اس��ت كه از ناامني ايران به هند 
فرار مي كنند، ولي با فش��ار مستقيم 
دربار، داستان به نحوي تمام مي شود 
ك��ه در انتهاي فيلم جعف��ر و گلنار به 
ايران برمي گردند. دليل بازگشت آنها 
به ايران، در ميان نوي��س پاياني فيلم 
»امنيت دوران رضا شاه كبير« عنوان 

مي شود!
پس از پاي��ان حكوم��ت رضاخان در 
شهريور1320 و اشغال ايران به دست 
متفقين، اتف��اق ش��گفت انگيزي در 
مديريت فرهنگي كش��ور رخ مي دهد 
و مديريت اداره نمايش وزارت كش��ور 
به يك زن امريكايي به نام »نيلا كوك« 
واگذار می شود. در اين دوره انتقادات 
بسياري به ترويج بي اخلاقي در سينما 
و همچنين ساخت فيلم هاي ضدايراني 
صورت مي گيرد و پس از چند سال اين 
زن بركن��ار و قوانين جدي��دي در اين 
خصوص تصويب مي شود. در اين دوره 
بيشترين تأكيد روي فيلم هاي تاريخي 
است كه به داستان س��لاطين ايراني 
مي پردازد و در تمامي اين فيلم ها، شاه 
موجود در فيلم شخصيتي خوب نشان 

داده مي شد. 
»آيين نام��ه اصلاح��ي س��ينماها و 
مؤسسات نمايش��ي« قانون جديدي 
بود ك��ه براي سانس��ور در س��ينماي 
ايران تصويب شد. بر اساس اين قانون 
15مورد شامل سانسور مي شدند كه 
اكثريت آنها مربوط به مسائل سياسي 

بود. ب��راي مثال در بند3 اي��ن قانون، 
نمايش »انقلابات سياس��ي در تمامی 
كش��ورها كه منج��ر به تغيي��ر رژيم 

سلطنت گردد« ممنوع شد. 
 سانسورهاي مضحك

 در دهه ۳0
در دهه30 سانسور سياسي در سينماي 
ايران به ش��دت افزايش مي يابد، براي 
مثال در فيلم »موس��يو بوكر« صحنه 
تراشيدن ريش شخصيت پادشاه فيلم 
سانسور مي شود! در »كريستف كلمب« 
صحنه اي كه نقش اصلي فيلم به پادشاه 
اسپانيا حمله ور مي شود به كلي حذف 
شد! صحنه قتل س��زار در فيلم »ژول 
سزار« ساخته جوزف منكيويچ سبب 
توقيف طولاني فيلم ش��د. مهم ترين 
حساسيت سانسورگران در دوره پهلوي 
به فيلم هايي بود كه گم��ان مي رفت 
از نظر سياسي تحريك كننده باشند. 
براي مث��ال دو فيلم مهم سياس��ي تا 
پيش از انق��لاب در توقيف ماند؛ يكي 
»نب��رد الجزاير«، س��اخته جيلوپونته 
كورو كه داس��تان قيام م��ردم الجزاير 
در مقابل اس��تعمارگران فرانسوي را 
روايت مي كرد و ديگ��ری فيلم »زِد« 
ساخته كنسانتين كوستاگاوراس كه 
ادعانامه برانگيزنده اي عليه ديكتاتوري 

سرهنگ هاي يونان بود. 
همچنين در آن دوران، نمايش هرگونه 
فقر و سياهي از جامعه ايران ممنوع بود. 
براي مثال در فيلم »همه گناهكاريم« 
ساخته عزيز رفيعي، صحنه اي كه يك 
دزد بع��د از ديدن فق��ر اهالي خانه اي 
كه براي دزدي به آنجا رفته، پول هاي 
خودش را ب��راي آنها مي گذارد، حذف 
مي شود يا فيلم »چشم به راه« ساخته 
عطاءالله زاهد، فقط وقتي مجوز مي گيرد 
كه به جاي صحنه هاي جنوب شهرش، 
صحنه هايي از رقص و آواز يك خواننده 
زن جايگزين ش��ود. فيلم جنوب شهر 
فرخ غفاري نيز سه روز بعد از نمايش 

عمومي توقيف شد!
  آخرين سانسورها

در سال هاي آخر س��لطنت پهلوي، 
موارد سانسور سياسي سختگيرانه تر 
اعمال مي ش��د، براي مثال »اهانت 
به مقامات كش��وري و لش��كري« و 
»اهانت به كش��ورهايي ك��ه با ايران 
رابطه دوس��تانه دارند« نيز به موارد 
سانسور اضافه شد! همزمان با افزايش 
سانسورها، سينماي آوانگارد رفته رفته 
پيشرفت داشت كه نمود آن درخشش 
فيلم »گاو« در جشنواره ونيز بود. اين 
اتفاق در حالي رخ داد كه اين فيلم در 

ايران توقيف بود. 
»آرامش در حضور ديگران« ساخته 
ناصر تقوايي، »دايره مينا« س��اخته 
مهرجويي، »اس��رار گنج درّه جني« 
ساخته ابراهيم گلستان، »گوزن ها« 
ساخته مسعود كيميايي، »بن بست« 
ساخته پرويز صياد و »سايه هاي بلند 
باد« بهمن فرمان آرا از جمله فيلم هاي 
سينماي پيش��رو بودند كه يا توقيف 
ش��دند يا داس��تان آنها عوض ش��د. 
پيچيده ترين مورد سانسور نيز روي 
فيلم گوزن ها  ساخته مسعود كيميايي 
اعمال شد. اين فيلم پس از نمايش در 
سومين جش��نواره فيلم تهران، يك 
سال توقيف  ماند و بعد با تغيير كامل 
داس��تان و فيلمبرداري مجدد به آن 
اجازه نمايش دادند. گوزن ها داستان 
رفاقت قديمي يك معتاد و يك چريك 
فراري اس��ت كه بعد از سال ها به هم 
مي رسند. فشارهاي سيستم نظارتي، 
مسعود كيميايي را مجبور مي كند تا 
كاراكتر چريك رزمنده را به س��ارق 

بانك تغيير دهد!
همه اين سانسورها در شرايطي روي 
فيلم ها اعمال مي شد كه محدوديت هاي 
اخلاقي به ش��دت كاهش يافته بود و 
شديدترين ناهنجاري هاي جنسي در 
پرده س��ينما بدون اعم��ال هيچ گونه 
مميزي نمايش داده مي ش��د اما خط 
قرمز حكومت بيان مس��ائل سياسي- 

انتقادي روي پرده سينما بود. 

سينما

گفتوگو

نگاهي به تاريخچه سانسور
 در سينماي ايران 

پيچيده ت����ري�ن مورد 
سانسور  روي فيلم گوزن ها  
س�اخته كيمياي�ي  اعمال 
ش�د.  فش�ارهاي سيستم 
نظارتي، مس�عود كيميايي 
ت�ا  مي كن�د  مجب�ور  را 
كاراكتر چري�ك رزمنده را 
به س�ارق بانك تغيير دهد!

كارگردان سينماي كودك در گفت وگو با »جوان«:

ريشه جشنواره فيلم كودك و نوجوان خشكانده نشود


